

[Texte]

Senator Asselin: I want first to say we had already given \$3 million to the international organizations. A \$2 million contribution has been given to the International Red Cross, which we call All Africa Appeal, and 7.9 per cent of which is budgeted for Uganda; a \$250,000 contribution through the United Nations High Commission for Refugees. This allocation has now received Treasury Board approval. A \$100,000 mission administrative fund has been given, too. Official notification has also been given to the Government of Uganda of the cancellation of \$2.45 million in outstanding aid debts. In August 1979 the Cabinet endorsed a recommendation that Canada provide a nominal \$500,000 in emergency assistance, which included the figures I just gave to you.

• 1205

I had the occasion also this week, sir, to meet with the Minister of External Affairs of Uganda while visiting Canada. I had a discussion with him, a chat for an hour and a half. He detailed to me all the needs that his country required following the events which everybody knows. I had also the pleasure to meet with him at a lunch in the External Affairs building which was given by External Affairs. Miss MacDonald was not able to attend this lunch. But again before the officials of External Affairs he has insisted that we should do something to re-evaluate the old projects that we had before in Uganda.

You will recall that these projects were cancelled during the Amin regime. We are looking into these projects in order to see if we can do something for reviving some of those projects. I have instructed officials to be in touch with our ambassador and to make a special visit to Uganda as soon as possible to report to me on what could be the best ways for our country to help this new government.

I have been told by the Minister of External Affairs that the present government is a stable one now but there are many things to do among the population for food aid. They were insisting also that they want to meet the criteria of eligibility which was abandoned, as you know, when Amin was in office.

Mr. Fretz: What about my last question, Mr. Chairman, to the Senator regarding . . .

Senator Asselin: I think Madam Carlson might answer this question.

Mrs. Catley-Carlson: Thank you, Mr. Chairman. A meeting of the Help Uganada group organized by the World Bank was held in Paris I believe ten days ago. It was at this time that Canada did pledge \$3 million that the Minister referred to, to be put together into the package of assistance to Uganada and administered in the first instance through the World Bank which is assembling a package of short-term reconstruction needs, the commodities essential, the construction goods, et cetera.

I do not have a final report of the outcome of that meeting but we could certainly supply it to you. This would include the

[Traduction]

Le sénateur Asselin: Je tiens tout d'abord à dire que nous avons déjà octroyé 3 millions de dollars aux organisations internationales. Nous avons versé 2 millions de dollars à la Croix-Rouge internationale, ce qui couvre toute l'Afrique, et là-dessus, 7.9 p. 100 iront à l'Ouganda; \$250,000 seront versés par l'intermédiaire du Haut-Commissariat des Nations Unies pour les réfugiés. Le Conseil du Trésor a déjà approuvé ces crédits. On a également constitué un fonds administratif de \$100,000. Par ailleurs, on a informé le gouvernement de l'Ouganda de la radiation des 2.45 millions de dollars de dettes contractées au titre de l'aide. En août 1979, le Cabinet a recommandé que le Canada accorde \$500,000 en cas d'urgence, ce qui englobe les chiffres que je viens de vous donner.

En outre, j'ai rencontré cette semaine le ministre ougandais des Affaires extérieures qui était en visite au Canada. J'ai eu avec lui un entretien qui a duré une heure et demie. Il m'a exposé en détails les besoins de son pays à la suite des événements que tout le monde connaît. J'ai également eu le plaisir de le rencontrer lors d'un déjeuner offert par le ministère des Affaires extérieures. Mlle MacDonald n'a pas pu y assister. Mais encore une fois, en présence des hauts fonctionnaires des Affaires extérieures, il a insisté sur la nécessité de revoir les anciens projets que nous avons mis en œuvre en Ouganda.

Vous vous souvenez que ces projets ont été annulés sous le régime d'Amin. Nous nous sommes penchés sur ces projets afin de déterminer si certains d'entre eux ne pourraient pas être rétablis. J'ai donné ordre à mes collaborateurs de se mettre en contact avec notre ambassadeur et de se rendre en Ouganda le plus rapidement possible afin de me faire savoir quelles seraient les meilleures solutions pour aider ce nouveau gouvernement.

Le ministre des Affaires extérieures m'a dit que le gouvernement actuel est stable, mais que la population a grand besoin d'une aide alimentaire. Il a également insisté pour qu'on rétablisse les critères qui y donnent droit, critères qui, comme vous le savez, ont été abandonnés lorsqu'Amin était au pouvoir.

M. Fretz: Monsieur le président, le sénateur n'a pas répondu à la dernière question que je lui ai posée concernant . . .

Le sénateur Asselin: Je crois que Mme Carlson pourrait répondre à cette question.

Mme Catley-Carlson: Merci, monsieur le président. Le groupe Aide Ouganda s'est réuni à Paris, je crois, il y a une dizaine de jours, sous les auspices de la Banque mondiale. Le Canada s'y est engagé à verser les \$3 millions auquel le ministre a fait allusion, cette somme devant faire partie de l'aide globale accordée à l'Ouganda et gérée par la Banque mondiale qui est en train d'établir un programme destiné à couvrir les besoins à court terme dans le domaine de la reconstruction et des denrées de première nécessité.

Je n'ai pas encore les résultats définitifs de cette réunion, mais je pourrai certainement vous les communiquer ultérieurement.